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 H1 +نکات تربیتی مهمهمه چیز درباره دوست خیالی کودک

ی دوست خیالی کودک است. این موضوع برای برخی از والدین  های بسیار مهم در بین مسائل تربیتی کودک، مسئله یکی از مقوله 

آید که پدرها و مادرها در مواجهه با این مسئله  کننده است. گاهی پیش می داشتنی و برای برخی دیگر نگران جذاب و دوست

 کنند.کار  باید چه   که   دانند می و ن شوند می درمانده  

کنند که باید برای رفع این مسئله به مشاور مراجعه کنند. برخی از اولیا نیز با کودک برخورد  گاهی نیز اغلب والدین تصور می 

ها امروز  ی تنبیه و تشویق سعی در انکار و یا سرکوب دوست خیالی کودک دارند. فارغ از تمام این نگرش های تربیتکرده و با روش 

ها دارند داشته باشیم. در ادامه  اسرارآمیز که اغلب کودکان یکی از آن  انخواهیم پیش از هر چیز شناخت بیشتری از این دوستمی 

  برخورد کنید تا نه این موضوع از حد مجاز فراتر رفته و نه کودکان سرکوب شدهخواهید دید که چگونه باید با این دوستان خیالی 

 و دچار آسیب شود. 

 

 

 

 



 H2 ؟دوست خیالی کودک کیست

های پرداختن به مسائل، نگاه زبانی به  ترین راهتوان پرداخت. یکی از جذابهای مختلفی می ی دوست خیالی از دیدگاهبه مقوله 

هایی دارد و از کجا سرچشمه  دهد و چه ویژگی این نامیده را بررسی کنیم و ببینیم از چه چیزی خبر می هاست. یعنی بیایید آن

 گیرد. می 

دهند. دوست  ای را پوشش می ی معنادار است که هر کدام به خودی خود فضای گسترده »دوست خیالی« ترکیبی از دو واژه 

است تعاریف ما از دوست با یکدیگر متفاوت است اما در یک تعریف  دانید. درست کیست؟ پاسخ این سوال را خودتان خوب می 

تواند شامل  ها میشویم. این جنبه مان را با او شریک می هایی از زندگی ست که با او وقت گذرانده و جنبه کلی دوست فرد همراهی 

ت برای کودک یک موقعیت خوب  زندگی مادی، عاطفی و ... شود. دوست محرم اسرار است و در شرایط سختی کنار ماست. دوس 

 نظیر است. بازی بی شناخت زندگی و یک هم 

پس اگر صفت »خیالی« را از ترکیب بالا برداریم داشتن دوست چیز عجیبی نخواهد بود و شما با آن کنار خواهید آمد. اما اگر  

 ه مفاهیمی را از نظر بگذرانیم؟هایی توجه کنیم و چ بخواهیم به بُعد خیالی بودن این دوست بپردازیم باید به چه جنبه 

تخیل بخشی جدا نشدنی از ذهن انسان است. درست است که در طول زندگی و به مرور پس از عادت کردن به برخی باورها از  

، اما تخیل همواره نقشی اساسی در موفقیت افراد داشته است. این تخیل است که به  شودی اساسی در مغز وی کم می این قوه 

مند شویم. اما حدود منطقی تخیل چیست؟ در بخش بعد تخیل را  ها بهرهایم اختراعات مختلفی را ببینیم و از آن انسته تو کمک آن 

  کنیم تا دوست خیالی کودک را بیشتر بشناسیم.با نگاهی به خلاقیت بازبینی می 



 

 H2  ؟شناخت بیشتر دوست خیالی کودک

زنند و کار  ها حرف می جای آن دارند و به شان را برمیهای ایم. جایی که عروسکبه کار بردن تخیل در بازی کودکان را بسیار دیده 

های بینیم چطور خودشان را در شخصیت تری نیز قابل مشاهده است و می بازی با غلظت کم ها در خاله دهند. تخیل بچه انجام می 

 رسد.اغلب مواقع لازم به نظر می نند. پس عموماً تخیل چیز بدی نیست و در کمختلف فرض کرده و رفتار می

های ظاهری و رفتاری یک دوست را ساخته و در  توان گفت با خلاقیت شگرف خود ویژگی وقتی کودک دوست خیالی دارد، می 

. وقتی  زند اش به این شکل است که به جای خود و او فکر کرده و حرف میحرف زدن کودک با دوست خیالی پردازد. ذهنش می 

 گیرد. دهد و در مجموع تمام وجود دوستش از ذهن او ریشه می افتد از طرف دوستش نظر می ی اتفاق خاصی م 

ها و بینی و  تواند ظاهری به غایت تخیلی با گوش توان نظر خاصی داشت. این شخصیت می در خصوص شخصیت کودک نمی

توانید  برای مثال نمی ی زیادی به او دارد. تواند یک شخصیت کارتونی باشد که کودک علاقه های نامتعارف داشته باشد. میچشم

توان توقع شناختی منطقی از  پس نمی به دنبال سن دوست خیالی کودک باشید و مشخصات ثابت و مشخصی از او را جویا باشید.

 توانیم به رفتارهای کودک توجه کنیم و اتفاقات را از مجرای او پیگیر شویم. این دوست داشته باشیم و تنها می

 H2 ان و فواید آندوست خیالی کودک ت داشتنعل



کند؟ در این بخش به طور دقیق به پاسخ این  با تمام این تفاسیر چه چیزی داشتن دوست خیالی کودک را بدل به امری مفید می 

 . پردازیمسوال می 

ها را مرور  ی آموزش کودکان و رشد فکری آن ی اساسی را در خصوص کودکان و نحوه برای پاسخ به این سوال باید چند نکته 

های زبانی، اجتماعی، حل مسئله و  ست. این ابزار سبب یادگیری مهارتترین ابزار آموزش و یادگیری در کودکان بازی کنیم. اصلی 

 شود. ... در کودک می 

ها ها بچه هایی که در آن جمعی و بازی های دسته ه در بخش قبل مثال زدیم نیز این فواید را دارند. در هنگام بازی هایی ک بازی

های ارتباطی در رفتار کودک با  شان را تقویت کنند. این مهارتهای ارتباطیتوانند مهارت کنند، می سازی می شرایطی را شبیه 

ای که با دوست خیالی دارد بر  برای معنادار کردن رابطه  دارد کنند. چرا که کودک نیاز دیگر پیدا می ای اش جلوه دوست خیالی 

گیری  های مختلفی را تصور کرده و اقدام به تصمیمی معنادار کودک موقعیت ی اصولی خاص رفتار کند. در خلال این رابطه پایه

 یت هوش هیجانی کودک دارد. سزایی در تقوخود نقش به کند که به خودی ها و حرکاتش می برای حرف 

یعنی اگر بخواهیم   تواند اغلب کارکردهای یک دوست واقعی را داشته باشد.ست، اما می از طرفی درست است که این دوست خیالی 

کودک مدام در حال    توانیم از بُعد فواید داشتن دوست به آن نگاه کنیم.علت داشتن دوست خیالی کودکان را بررسی کنیم می 

کننده است و از اضطراب وی  های جدید است و در میان گذاشتن این مسائل با یک دوست بسیار کمک اتفاقات و موقعیت  یتجربه 

تواند باعث شود که حرف زدن  این شرایط می  کند.فرزند این مسئله اهمیت بیشتری پیدا می های تک کاهد. به ویژه در خانواده می 

 مند داشته باشد. ف کودک با دوست خیالی تعریفی منطقی و هد 

 

 

 H2 ی برخورد با دوست خیالی کودکاننحوه 



مان را باید به نحوه ی  تر بحث های قبل به اهمیت دوست خیالی کودک و نکات مربوط به آن پرداختیم. اما بخش مهم در بخش 

دوست خیالی باید چگونه رفتار  برخوردتان با این دوست خیالی اختصاص دهیم. این بسیار مهم است که شما در مواجهه با این 

 کنید و چه نکاتی را در نظر داشته باشید.

 H3  نگران نشوید

با توجه به تفاسیری که در خصوص دوست خیالی کودک گفتیم باید تا کنون متوجه شده باشید که وجود این دوست در زندگی  

رها از نگرانی خود کاسته و انرژی خود را برای  گوییم که پدرها و مادکودک چیز بسیار عجیبی نیست. این را از آن جهت می 

 گرفتن بهترین تصمیم در رفتار با این حالت بگذارند.

دهد واقعیت را بدون قضاوت ببینید. وجود نگرانی و قضاوت مداوم باعث  گیرد و اجازه نمی نگرانی انرژی و تمرکز را از شما می 

 گذارد. ای می شید و این مسئله بر روی رفتارتان تاثیر منفی شود تا مدام منتظر رفتن دوست خیالی فرزندتان بامی 

 

 H3  و دوستش را بپذیرید سعی کنید کودک را درک کنید

دلیل این  زا برای او باشد. تواند وجود یک شرایط استرس که کودکان یک دوست خیالی دارد حتماً یک دلیل دارد. این دلیل می این

های مختلفی قابل بررسی باشد. ایجاد تغییرهای ناگهانی در زندگی کودک از جمله محل زندگی،  تواند در حیطه استرس هم می 

 توانند نقش ایجاد این استرس را داشته باشند... می شرایط حضور در کنار پدر و مادر و .



همچنین ممکن است عدم وقت گذارندن کافی با فرزندتان او را به این سمت سوق داده باشد. پس باید بدون حساسیت و نگرانی  

همچنین اگر از دیدگاه کودک  بینید آن را برطرف کنید. ی ضعفی در خود و رفتارتان می به دلیل این موضوع فکر کنید و اگر نقطه 

 بینید اقدام به حل آن کنید. ای می کنید و مسئله به مسائل نگاه می 

 

 H3 وگو نشویدوارد گفت با دوست خیالی کودک تعامل نکنید و  

تواند بسیار خطرآفرین باشد. چرا که این دوست  پذیرفتن دوست کودک به معنای وارد تعامل شدن با او نیست. این تصمیم می 

ای را به دوست خیالی  الی در ذهن کودک است و در حقیقت کودک خالق اوست نه شما. این ممکن نیست که شما جمله خی

منظورمان این است که شما نمی توانید شرایطی مشابه حرف زدن کودک با  کودک بگویید و جوابش را خودتان انتخاب کنید. 

کند. حال  خواب ببرید و او این را قبول نمیخواهید کودک را به رخت می مثلاً تصور کنید  سازی کنید. اش را شبیه دوست خیالی 

 گه باید به موقع خوابید!!! گویید ببین دوستت می روید و می شما برای راضی کردنش به سراغ دوستش می 

نظر او را   کشد و خواهید دید که دوست کودکتان اش به رخ شما می اش را بر سرزمین خیالی جاست که کودکان پادشاهیاین

پسندد و حامی اوست نه شما. پس اگر زمانی خود کودک هم خواست شما را با دوستش روبرو کند زیر بار  بیشتر از نظر شما می 

ی برخورد با دوست خیالی  شود نحوه ست که باعث می این از جمله مسائلی نروید و از کودک بخواهید که خود با او صحبت کند.

 ی برخوردار باشد.اکودکان از اهمیت ویژه 

 H3  نکات تربیتی در خصوص دوست خیالی کودک



های تربیتی خود پی ببرید. نوع رفتار کودک با دوست  تواند موقعیتی ایجاد کند تا شما به ضعف وجود دوست خیالی کودک می

نوع مکالمات کودک با دوستش را در  ی نوع رفتار شما با او باشد. این موقعیت وجود دارد که شما دهندهتواند نشاناش می خیالی

 کودک شماست.ی افکار درونی  دهنده افتد خود نشان نظر داشته باشید. همچنین اتفاقاتی که برای دوست کودک می 

تواند سبب پیامدهای مخربی نیز شود. برای مثال یکی از این پیامدها عدم ای دارد و می های ویژه البته این مسئله حساسیت

ی کودک و نسبت دادن اشتباهاتش به دوست خود است. در چنین شرایطی ممکن است کودک دوستش را سپر  پذیرمسئولیت 

 خطاهای خود کند و از ضعف شما در مواجهه با دوستش سوءاستفاه کند. لذا باید توجه کافی به این نکته نیز داشته باشید. 

 

 H2سن کودک و سن دوست خیالی کودک  

شود؟ این سوال توسط اش پیدا می پیش بیاید که در کدام سن دوست خیالی کودک سر و کله تان این سوال شاید برای

های متنوعی جواب داده شده است. برای مثال برخی سن ورود به این حالت را سه سالگی اعلام  های مختلف با پاسخمتخصص 

 کرده و معتقدند تا شش سالگی این فرایند ادامه دارد. 

 

 H4 بندی:جمع 

ها  ی صحیح و منطقی با دوست کودک و مسائل مربوط به آن اصل اول جدی گرفتن کودک و رفتارهای اوست. بازیواجهه برای م 

اید برخورد کنید. در  ترین امری که تاکنون دیده ی جدی ها به مثابه و خیالات کودک بخش مهمی از زندگی اوست. پس باید با آن 

 اهمیت بودن در وی شود. نفس کودک و تصور کم اعتمادبه  غیر این صورت ممکن است رفتارتان سبب کاهش



های واقعی  با کودکتان بیشتر وقت بگذرانید و در صورت لزوم دوستش را بیشتر بشناسید. دوست خیالی کودک مثل دوست 

  گذارد.ی می تواند دوستی خوب یا دوستی بد باشد. بسنجید که آیا این دوستی برای کودکتان مفید است یا آثار مخربی بر ومی 

 برخورد با دوست خیالی کودکان در خیلی مواقع تفاوت چندانی با دوست واقعی آنان ندارد.

دوست خیالی کودک برآیند حوادث و محیط   حالا که علت داشتن دوست خیالی کودکان را بررسی کردیم شاید بتوان گفت

 ها و ... به خوبی توجه کنید. بازیبیند، اسبابهایی که می ها و کارتون کودک است. به محیط او از جمله رفتار خودتان، فیلم 

 

 


